

PRESS RELEASE



COMMUNIQUE

DEPARTMENT OF EXTERNAL AFFAIRS

CANADA

MINISTÈRE DES AFFAIRES EXTÉRIEURES

No. 63

FOR IMMEDIATE RELEASE
WEDNESDAY, OCTOBER 13 1965.

The Secretary of State for External Affairs, the Honourable Paul Martin, announced today that Canada and Ethiopia are to establish diplomatic relations. Canada plans to open an embassy in Addis Ababa, the capital of the East African nation. This will serve to strengthen the friendly relations which have long existed between Canada and Ethiopia.

(Background notes attached)

- 30 -

N° 63

POUR PUBLICATION IMMEDIATE
LE MERCREDI 13 OCTOBRE 1965.

Le secrétaire d'Etat aux Affaires extérieures, M. Paul Martin, a annoncé aujourd'hui que le Canada et l'Ethiopie établiront des relations diplomatiques. Le Canada projette d'ouvrir une ambassade à Addis-Abéba, capitale de ce pays de l'Est africain, ce qui renforcera les relations amicales qui existent depuis longtemps entre le Canada et l'Ethiopie.

(Pièces d'information ci-jointes)

- 30 -

Back-ground notes on Ethiopian-Canadian Relations

Addis Ababa was an important centre of African affairs well before the establishment there of the headquarters of the Organization of African Unity (OAU) in July 1964 because of the stature of Emperor Haile Selassie, Ethiopia's long history as an independent country, and more recently because of the good communications between Addis Ababa and the rest of the world and excellent conference facilities. There is a substantial Canadian colony in Ethiopia. Canadian teachers make a large contribution to Ethiopian secondary and university education. In addition, some Canadians are working with the United Nations Economic Commission for Africa (ECA) which is also based in Addis Ababa.

Ethiopia, with a population of some 21 million has, on her highland plateau, some of the most fertile land in Africa. Ethiopians have served with distinction under the United Nations both in Korea and in the Congo.

Emperor Haile Selassie is the founding father of the Organization for African Unity, and is one of the leaders of Pan-Africanism. In October 1963 he was the chief peacemaker in the dispute between Algeria and Morocco. On September 9 this year he suggested that Heads of State meet at the UN General Assembly to discuss the Kashmir conflict and some other problems which threatened world peace.

Friendship and ties between Ethiopia and Canada are illustrated by the Emperor's State visit to Ottawa in 1963 and the presence in an Ottawa school of two of the Emperor's grandsons.

Canadian exports to Ethiopia in 1964 were \$240,000 and imports from Ethiopia were \$150,000. Ethiopia's principal products are coffee, pulses, oilseeds and hides.

In an address on September 3rd in Montreal, the Secretary of State for External Affairs, the Honourable Paul Martin, speaking of Canada's increasing interest in Africa, announced our intention to open six new missions in Africa by 1968 including two this year. He announced on that occasion the opening of an Embassy in Dakar.

Notes d'information sur les relations entre l'Ethiopie et le Canada

Addis Abéba était un important centre des affaires africaines bien avant que le siège de l'Organisation de l'unité africaine (OUA) n'y fut établi en juillet 1964. Cela était dû à la stature de l'Empereur Hailé Selassié, à la longue histoire de l'Ethiopie en tant que pays indépendant, et, plus récemment, au bon système de communications entre Addis Abéba et le reste du monde, de même qu'à l'excellence des installations pour l'organisation de conférences internationales. Il y a une colonie canadienne importante en Ethiopie. Des professeurs canadiens contribuent grandement à l'éducation aux niveaux secondaire et universitaire. De plus, quelques Canadiens travaillent pour la Commission Economique des Nations Unies pour l'Afrique qui a son siège à Addis Abéba.

L'Ethiopie dont la population est d'environ 21 millions d'habitants, possède sur ses hauts plateaux certaines des terres les plus fertiles en Afrique. Des Ethiopiens ont servi avec distinction sous le drapeau des Nations Unies en Corée et au Congo.

L'Empereur Hailé Selassié est le père de l'OUA et est l'un des chefs de file du pan-africanisme. En Octobre 1963, il prit l'initiative pour le rétablissement de la paix lors du conflit entre l'Algérie et le Maroc. Le 9 septembre dernier, il proposa une rencontre des chefs d'Etats à l'Assemblée générale pour y discuter du conflit du Cachemire et certains autres problèmes menaçant alors la paix mondiale.

L'amitié et les liens qui unissent l'Ethiopie et le Canada sont illustrés par la visite d'Etat de l'Empereur à Ottawa en 1963 et par la présence de deux de ses petits-fils dans une école d'Ottawa.

Les exportations du Canada vers l'Ethiopie furent de l'ordre de \$240,000 en 1964 et nos importations d'Ethiopie s'élevèrent à \$150,000. Les principaux produits de l'Ethiopie sont le café, les plantes légumineuses, les graines oléagineuses et le cuir tanné.

Lors d'un discours à Montréal le 3 septembre, le secrétaire d'Etat aux Affaires extérieures, H. Paul Martin, soulignant l'intérêt croissant que porte le Canada à l'Afrique, annonça notre intention d'y établir six nouvelles missions d'ici à 1968, dont deux cette année. Il annonça alors l'ouverture d'une ambassade à Dakar.